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آذربایجانشرقی
دریاچه ارومیه به جزیره حرارتی تبدیل شده است

تالابی  زیست بوم های  مدیریت  کارشناس 
تبدیل                                حرارتی  جزیره  به  ارومیه  دریاچه  گفت: 

شده است.
علی ارواحی؛ کارشناس مدیریت زیست بوم های 
تالابی در گفت وگویی درباره "بلعیده شدن حقابه 
دریاچه ارومیه توسط بخش کشاوری" در حوضه 
آبریز این دریاچه که منجر به مرگ قریب الوقوع 
دو  طی  کرد:  اظهار  است،  شده  ارومیه  دریاچه 
کنترلی  سازه  و  سد  زیادی  تعداد  گذشته  دهه 
ارومیه  دریاچه  به  که  تنظیمی  روی رودخانه های 
سطح  همزمان  و  شد  احداث  می شدند،  ختم 
کرد  پیدا  توسعه  درصد   120 از  بیش  زیرکشت 

که  شد  مستقر  آبریز  حوضه  در  آب بر  صنایع  و 
همه اینها حقابه دریاچه را بلعیدند و باعث شدند 
دریاچه                     شدید  و خشکی  فعلی  بحران  این  به  ما 

ارومیه برسیم.
وی ادامه داد: از طرف دیگر این شکل توسعه 
باعث شده شاهد ایجاد جزایر حرارتی در حوزه 
آبریز دریاچه ارومیه باشیم که این جزایر حرارتی 
در  داریم  انتظار  که  بارشی  که  می شوند  باعث 
ارومیه  دریاچه  واقع  در  یعنی  نیفتد  اتفاق  منطقه 
به یک "جزیره حرارتی" بسیار بزرگ تبدیل شده 
است که حرارت و گرما را تشدید می کند و خود 

این مورد باعث کم بارشی می شود!
بی رویه  توسعه  از  انتقاد  با  کارشناس  این 
در حوزه  ما  ارومیه گفت:  دریاچه  در  کشاورزی 
آبریز دریاچه ارومیه 7 میلیارد مترمکعب آب قابل 
استحصال داریم که حدوداً بین 80 تا 90 درصد 
حدوداً  که  می بلعد  کشاورزی  بخش  را  آب  این 
میلیارد مترمکعب می شود؛ در دولت دوازدهم   6
ستاد احیای دریاچه ارومیه برنامه ای برای کاهش 
کشاورزی  آب  مصارف  40درصدی  تدریجی 
انجام  5ساله  برنامه  یک  طی  بود  قرار  که  داشت 
و  ماند  کاغذ  روی  برنامه  این  متأسفانه  اما  شود 
امیدوارم دولت سیزدهم همت کند و  اجرا نشد، 

این مهم را به سرانجام برساند.
کاهش  درصد   40 اگر  داد:  توضیح  ارواحی 

کنیم  محقق  را  کشاورزی  بخش  آب  مصارف 
یعنی عددی حدود 2.4 میلیارد مترمکعب از این 
کشاورزی  بخش  الآن  که  مترمکعبی  میلیارد   6
می بلعد برای دریاچه ارومیه ذخیره می شود، حال 
اگر کنار این منبع آب بتوانیم سیلاب های فصلی 
را به دریاچه ارومیه منتقل کنیم و بازچرخانی آب 
و  حقابه  تأمین  به  می توانیم  باشیم  داشته  هم  را 
 3.4 سالانه  که  ارومیه  دریاچه  آبی  نیاز  حداقل 

میلیارد مترمکعب است، نزدیک شویم.
وی افزود: این اقدامات می تواند دریاچه ارومیه 
آن  در  اکنون  که  ناپایداری  به شدت  از شرایط  را 
نیمه پایدار برساند و در  قرار دارد به یک شرایط 
ادامه می توانیم با اقدامات تکمیلی از جمله توسعه 
مقاوم و کم مصرف  صنایع آب اندوز، محصولات 
دریاچه  به  منتهی  رودخانه های  مداوم  لایروبی  و 
سیلابی  جریانات  حداکثر  انتقال  برای  ارومیه 
دریاچه  بیشتر  پایداری  شرایط  دریاچه،  به سمت 

ارومیه را فراهم کنیم.
این کارشناس مدیریت زیست بوم های تالابی در 
پایان با اشاره به هدررفت محصولات کشاورزی 
کشاورزان  اینکه  کرد:  این حوضه خاطرنشان  در 
ما بتوانند دسترسی مستقیم به بازار داشته باشند و 
اقتصادی  و کم مصرف را  محصولات کشاورزی 
کشت کنند، یکی از راهکارهای برون رفت از این 

وضعیت است.

شهرداری  پاکبانان  )نماینده  غلامعلی صفری 
 400 و  هزار  یک  حدود  گفت:  تبریز(  کلانشهر 
کارگر خدماتی و پاکبان شهرداری تبریز از ابتدای 
بهمن ماه با تصمیم شهردار و لایحه شورای شهر 
کار  قرارداد  از  وضعیت  تبدیل  طرح  مشمول 
نتیجه؛  در  و  شده  معین  کار  قرارداد  به  شرکتی 
27 شرکت پیمانکار از بخش خدمات و تنظیف 

حذف شدند.
پیشنهاد  با  گفت:  ماجرا  این  توضیح  در  او 
شهردار و موافقت اعضای شورای اردیبهشت ماه 
سال جاری حدود 120 شرکت پیمانکار با 3 هزار 
کارگر از مجموعه فضای سبز کلانشهر تبریز کنار 
گذاشته شدند که در ادامه با اتمام قرارداد سه ساله 
27 شرکت پیمانکار بخش خدمات، از اول بهمن 
نیز  )تنظیف(  خدماتی  واحد  کارگران  همه  ماه 
که  بست  خواهند  قرارداد  واحد  شرکت  یک  با 
خود کارگران 60 درصد سهامداری آن را برعهده 

خواهند داشت.
به گفته وی؛ با تصویب طرح ارائه شده از طرف 
تنظیف  بخش  تبریز(  )شهردار  هوشیار  یعقوب 
شهرداری کلانشهر تبریز همانند کارگران فضای 
شرکت  یک  به  قانونی  مناقصه  صورت  به  سبز 

تعاونی واگذار شدند.
بخش  واگذاری  این  نتیجه  در  گفت:  وی 
خدمات و تنظیف به نیروهای شرکتی به صورت 
نیروهای  با سهامداری 60 درصدی  یک شرکت 
سازمان  و  شهرداری  درصدی   40 و  کارگری 

مدیریت پسماند خواهد بود.
شرکتهای  همه  حذف  با  اینکه  بیان  با  صفری 
همه  نداشتند،  کار  در  نقشی  هیچ  که  پیمانکاری 
تبریز  شهرداری  کارگران  خود  به  آن  عوائد 
برمی گردد، در ادامه درباره مزایای این طرح گفت: 

دریافت مزایای اضافه کاری ثابت، واریز 4 درصد 
حق سختی و زیان آوری کارپاکبانان، بهره مندی از 
تسهیلات بانکی و بیمه تکمیلی مشترک، دریافت 
شغلی  امنیت  تأمین  و  مناسبتی  عرفی،  مزایای 

بخش کمی از مزایای این طرح است.
 400 و  هزار  این  سوابق  اینکه  بیان  با  وی 
صورت  به  شده اند،  وضعیت  تبدیل  که  کارگر 
کرد:  تصریح  است،  سال   20 تا   15 از  میانگین 
فضای  و  تنظیف  واحد  از  پیمانکاران  حذف  با 
از  واسطه ها  دست  عملًا  تبریز،  شهرداری  سبز 
آن  نتیجه  در  و  گذاشته شد  کنار  کارگران  سفره 
کاسته  آن ها  شغلی  نگرانی های  از  زیادی  بخش 

شده است.
این کارگر با تاکید بر اینکه توجه به خواسته های 
اقشار  محروم ترین  زمره  در  که  کارگران  به حق 
اولویت  باید در  جامعه کارگری هستند، همواره 
کارگران  وضعیت  تبدیل  افزود:  باشد،  مسئولان 
مستمر  تلاش  با  تبریز  شهرداری  سبز  فضای 
اعضای شورای شهر و شهردار تبریز و درنهایت 
نتیجه  به  کارگری  نمایندگان  ساله   12 پیگیری 
رسید و در این خصوص از آن ها کمال تشکر و 

قدردانی را داریم.

حذف ۲۷ پیمانکار دیگر از شهرداری تبریز بهره برداری  از دو طرح 
زیست محیطی در بناب

عمرانی  امور  هماهنگی  معاون  حضور  با 
هفته  با  همزمان  و  شرقی  آذربایجان  استاندار 
هوای پاک دو طرح زیست محیطی در واحدهای 
صنعتی و تولیدی شهرستان بناب با هزینه 620 

میلیارد ریال به بهره برداری رسید.
در  شرقی  آذربایجان  استاندار  عمرانی  معاون 
با  شده،  یاد  های  طرح  از  برداری  بهره  مراسم 
زیست  الزامات  رعایت  ضرورت  بر  تاکید 
صنعتی   ، تولیدی  واحدهای  توسط  محیطی 
رونق  و  اشتغال  و  تولید  با  همگام  معدنی  و 
اقتصادی، خواستار توجه سایر واحدهای تولیدی 
به رعایت ضوابط و الزامات زیست محیطی شد. 
آلودگی  کاهش  برای  تلاش  ذاکری  جبارعلی 
اولویت ها  از  یکی  را  شرقی  آذربایجان  در  هوا 
و  برشمرد  استان  ارشد  مدیریت  مهم  اهداف  و 
گفت: تحقق اهداف عالی نظام در این خصوص 
بدون  اساسی  قانون   50 اصل  رعایت  نیز  و 
همراهی و همکاری مردم و واحدهای تولیدی و 

صنعتی محقق نخواهد شد.
در  فاضلاب  خانه  تصفیه  اندازی  راه  وی 
را  بناب  خصوصی  بخش  واحدهای  از  یکی 
بین بخشی  بارز همکاری های  از مصادیق  یکی 
اضافه  و  توصیف  زیست  محیط  حفاظت  با 
جویی  صرفه  طرح،  این  از  اصلی  هدف  کرد: 
در مصرف آب بوده و در فازهای بعدی نیز با 
پدیده باز چرخانی آب شاهد کاهش مصرف آب 

می شویم.
بناب  صنعت  فولاد  مجموعه  افزود:  ذاکری 
از  که  دداستینگ  سیستم  اندازی  راه  برای  نیز 
بالایی  مکش  ظرفیت  با  و  هاوس  داگ  نوع 
کیسه ای  غبارگیر  است شامل سیستم  برخوردار 
برای کاهش ذرات خروجی به کمتر از 10 میلی 
گرم بر متر مکعب طراحی شده است، که یکی 
زیست  های  طرح  مهمترین  و  ترین  موفق  از 
اساس  این  بر  است.  استان  و  کشور  محیطی 
فولاد  مثل  کارخانه هایی  در  گذاری  سرمایه  با 
بناب، واحدهای معدنی سایر شهرستان ها و نیز 
تلاش برای ارتقای فضای سبز کلانشهر تبریز و 
جلوگیری و ممانعت از مازوت سوزی نیروگاه ها 

در دستور کار قرار دارد.

مرکز نگهداری سگ های 
بلاصاحب با پیشرفت 

۹5 درصدی در آستانه 
بهره برداری است

پروژه  اجرای  کرد:  اظهار  احمدزاده  سامان 
با  بلاصاحب  های  سگ  نگهداری  مرکز 
شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاونت  کارفرمایی 
تبریز در دستور کار قرار گرفت و هم اکنون با 
پیشرفت فیزیکی 95 درصدی در مراحل پایانی 
است. این پروژه در مساحتی بالغ بر 6 هزار متر 
مربع و با اعتباری بالغ بر 56 میلیارد ریال روند 
اجرایی آن آغاز و با توجه به ضرورت و کارکرد 
کار  دستور  در  آن  عمرانی  اقدامات  تسریع  آن 
اداری  ساختمان  شامل  پروژه  این  گرفت.  قرار 
و کلینیک حیوانات با زیر بنای 362 متر مربع و 
زیر  خاکبرداری،  عملیات  شامل  سازی  محوطه 
سازی و ساخت قفسه های نگهداری جمعی و 
پیش  قطعات  با  شده  ساخته  انفرادی  های  لانه 

ساخته است.

حضور فعال شهرداری تبریز 
در همایش و نمایشگاه 

شهریران
در  حرکت  هدف  با  شهریران  نمایشگاه 
حضور  با  شهری  مدیریت  در  تحول  مسیر 
شهرداری ها  سازمان  همت  به  تبریز  شهرداری 
بزرگ  مصلی  در  کشور  کل  دهیاری های  و 
می شود.  برگزار  )ره(  خمینی  امام  حضرت 
و  ظرفیت ها  جدیدترین  از  نمایشگاه  این  در 
محصولات نوآورانه رونمایی شده و محصولات 
و  مالی  تامین  موضوع های  با  ملی  مرتبط 
سرمایه گذاری شهری، مبلمان و طراحی شهری، 
شهری،  خدمات  تجهیزات  و  آلات  ماشین 
پایش  شهری،  هوشمند  سکوهای  و  فرآیندها 
ترافیک،  و  نقل  و  حمل  تصویری،  پردازش  و 
مدیریت پسماند و بازیافت، فضای سبز و محیط 
زیست، مسکن سازی و مصالح نوین ساختمانی                      

معرفی خواهد شد.
غرفه شهرداری تبریز در این نمایشگاه توسط 
اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
مدیریت  عملکرد  و  اقدامات  معرفی  با  و  تبریز 
شهری این کلانشهر اعم از توسعه ناوگان حمل 
تاکسی ها  نوسازی  و  بهسازی  با  نقل عمومی  و 
و  راهبردی  برنامه های  شهری،  اتوبوس های  و 
عملیاتی برای راه اندازی خط 2 مترو، برنامه های 
متعدد فرهنگی و ورزشی در سطح شهر، حذف 
نمک پاشی و تولید محلول با هدف حفظ محیط 

زیست و ... برپا شده است.
بوم  زیست  گردهمایی  محل  نمایشگاه  این 
صنعت مدیریت شهری است و شهرداری کشور، 
مدیریت  حوزه  در  فعال  و  بزرگ  شرکت های 
شهری و شرکت های دانش بنیان حضور خواهند 
خدمات  و  دستاوردها  معرفی  ضمن  و  داشت 
بخش های فعال در حوزه مدیریت شهری، سعی 
شرکت های  ظرفیت های  از  استفاده  با  تا  دارد 
روز  دانش  با  را  شهری  خدمات  بنیان،  دانش 

پیوند بزند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست آذربایجان شرقی 
گفت: دست ما در مورد اقدام قانونی علیه نیروگاه 

تبریز کوتاه است. 
گرفتن  قرار  به  واکنش  در  اشتری  شهنام 
آلودگی هوای تبریز در وضعیت قرمز و انتقادها 
هوای  قانون  اجرای  در  اداره کل  این  عملکرد  از 
پاک، اظهار کرد: از کجا می دانید محیط زیست با 
نمی کند؟  برخورد  تبریز  هوای  آلودگی  متخلفان 
به  متعلق  تبریز  هوای  آلودگی  از  اعظمی  بخش 
مدیریت  است و مسئولان  متحرک  آلاینده  منابع 
ترافیک و حمل ونقل عمومی تبریز مسئول کاهش 

آلاینده های متحرک هستند. 
وی در پاسخ به علت برخورد قانونی حفاظت 
با آلایندگی نیروگاه حرارتی  محیط زیست استان 
تبریز، گفت: شما وضعیت فعالیت نیروگاه را بهتر 
قانونی  اقدام  ما در مورد  ما می دانید و دست  از 

علیه نیروگاه تبریز کوتاه است. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست آذربایجان شرقی 
در مورد اظهار نظر عجیب معاون رییس جمهور 
و رییس سازمان حفاظت محیط زیست در مورد 
اظهار  تبریز هم  در  مازوت سوزی  بودن  قانونی 
خارج  ما  اختیارات  حیطه  از  موضوع  این  کرد: 
هوای  آلودگی  وضعیت  این  بر  علاوه  و  است 
مازوت  شدن  اضافه  با  و  است  شدیدتر  تهران 

تحمل  قابل  تهرانی  شهروندان  برای  هم  سوزی 
نمی شود. 

تبریز آن قدر هم  اشتری گفت: وضعیت هوای 
هوا  وضعیت  روز   11 تنها  امسال  و  نیست  بد 
برای گروه های حساس و یک روز هم برای همه 
آلودگی  درصد   70 است.  بوده  ناسالم  گروه ها 
خودروهای  آلایندگی  به  مربوط  تبریز  هوای 
فرسوده است و باید برای حل این مشکل اقدام 

کرد. 
آذربایجان  محیط زیست  حفاظت  مدیرکل 
نیز  صوفیان  سیمان  آلایندگی  مورد  در  شرقی 
که اخیراً مورد توجه و اعتراض مخاطبان »نصر« 
قرار گرفته بود، اظهار کرد: نتایج بررسی وضعیت 
آلودگی شرکت سیمان صوفیان استاندارد است و 

مشکل خاصی ندارد. 

زورمان به نیروگاه تبریز نمی رسد

فرهنگی،  میراث  مدیرکل  گردشگری  معاون 
از  شرقی  آذربایجان  گردشگری  و  دستی  صنایع 
افزایش 25 درصدی ورود گردشگران داخلی و 
خارجی از ابتدای امسال تاکنون نسبت به مدت 

مشابه سال قبل خبر داد.
در  تاکنون  امسال  افزود:  زاده  بایرام  علیرضا 
نفر  هزار   80 حدود  خارجی  گردشگری  حوزه 
مختلف  های  قاره  از  و  جهان  مختلف  نقاط  از 
که 60 کشور را شامل می شود وارد آذربایجان 
استان  این  مختلف  شهرهای  در  و  شده  شرقی 

اقامت کرده اند.
وی بیشترین تعداد ورودی گردشگر خارجی به 
آذربایجان شرقی را مربوط به کشورهای ترکیه، 
عراق و جمهوری آذربایجان اعلام و اضافه کرد: 
کوبا،  کانادا،  آمریکا،  کشورهای  از  گردشگرانی 
بلژیک،  لهستان،  فرانسه،  آلمان،  روسیه،  چین، 
ایتالیا نیز به طور رسمی وارد  انگلیس، برزیل و 
استان شده و در اماکن اقامتی حداقل 2 شب را 

گذرانده اند.
خارجی  گردشگران  اقامت  متوسط  زاده  بایرام 
که  کرد  اعلام  2.7 شب  را  آذربایجان شرقی  در 
بیشتر آنها در هتل ها و مراکز اقامتی تبریز شب 

های خود را سپری کرده اند.
وی با تاکید بر اینکه آمارهای مربوط به ورود 
دقیق و  آذربایجان شرقی  به  گردشگران خارجی 
طبق دفاتر ثبت شده هتل است، ادامه داد: به طور 
قطع آمارهای غیررسمی که از طریق راهداری قابل 
استناد است، شمار ورودی گردشگران خارجی را 
فراتر از آمارهای اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 

دستی و گردشگری نشان می دهد.
بایرام زاده تعداد گردشگران داخلی ورودی به 
آذربایجان شرقی از ابتدای امسال تاکنون را یک 
میلیون و 638 هزار نفر اعلام و اضافه کرد: این 
تعداد نیز نسبت به مدت مشابه پارسال 25 درصد 
افزایش دارد و بیشتر گردشگران داخلی ورودی 
خراسان  گیلان،  تهران،  شهروندان  را  استان  به 
آذربایجان  فارس،  اصفهان،  مازندران،  رضوی، 

غربی و کرمان تشکیل می دهند.
وی درصد اشغال تخت های هتل ها و اماکن 
 90 را  سالجاری  در  شرقی  آذربایجان  اقامتی 
درصد اعلام کرد که از این نظر جزو پنج استان 
برتر و نخست کشور به شمار می رویم و ارزیابی 
ها نشان می دهد وضع استان در حوزه یاد شده 

مناسب پیش می رود.
بایرام زاده مجموع هتل های آذربایجان شرقی 
را 85 باب با تعداد 13 هزار تخت اعلام کرد که 
ایام خاص سال مثل نوروز  این تعداد تخت در 
و تعطیلات تابستانی به دلیل حجم زیاد گردشگر 
ورودی به استان قابل افزایش تا سقف 30 هزار 

تخت است.
های  جاذبه  و  امکان  پربازدیدترین  وی 
گردشگری آذربایجان شرقی از سوی گردشگران 
کندوان  تاریخی  روستای  را  خارجی  و  داخلی 
اعلام و اظهار کرد: این روستای بی نظیر به دلیل 
گردشگری  جهانی  روستای  عنوان  به  انتخاب 
پذیرش  افزایش  به  رو  روند  امسال،  تابستان  در 
این روند  امیدواریم  را داشته است که  گردشگر 

برای ماه ها و هفته های آینده نیز تداوم یابد.
بایرام زاده کلیسای سنت استپانوس در شهرستان 
جلفا، کاروانسرای خواجه نظر جلفا، جنگل های 
ارسباران، موزه آذربایجان و خانه موزه شهریار و 
اماکن  دیگر  از  را  مراغه  دیدنی شهرستان  اماکن 
پربازدید آذربایجان شرقی در سالجاری بیان کرد.
وی از آذربایجان شرقی جزو معدود استان های 
کشور یاد کرد که دارای هفت باب هتل پنج ستاره 
است که چهار مورد آن در تبریز و یک هتل نیز 

در شهرستان جلفا واقع شده است.
بایرام زاده استقبال بخش خصوصی از ایجاد و 
مدیریت هتل های مختلف در آذربایجان شرقی 
را یکی از مزیت های بسیار مهم برشمرد و ادامه 
داد: بر همین اساس تاکنون سه باب هتل بوتیک 
بسیار مجهز و در حد هتل های پنج ستاره شامل 
سرخه ای و اوروسی تبریز و کاروانسرای یام در 
مرند پذیرای گردشگران داخلی و خارجی است.

افزایش ۲5 درصدی ورود گردشگران داخلی و خارجی 
به آذربایجان شرقی

زمان باراندازی در بازار تبریز باید مدیریت شود
تبریز  شهردار  ترافیک  و  نقل  و  حمل  معاون 
بازار جهت  باراندازی در  لزوم مدیریت زمان  بر 

مدیریت ترافیک شهر تاکید کرد.
محمدرضا روشنی در حاشیه سلسله نشست های 
هیات اندیشه ورزی شهید فخری زاده فرمانداری 
تبریز در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر این که بحث 
مهمی در حوزه ترافیک شهر تبریز که تاکنون به 
آن بی توجهی شده است، مدیریت حمل و نقل 
بار و کالا است ، خاطرنشان کرد: مدیریت حمل 
و نقل بار و کالا در تبریز اصلا وجود ندارد. علی 
رغم این که تبریز به عنوان هاب مبادله کالا و بار 
در منطقه شناخته می شود ولی بارانداز اصلی آن، 
بازار  اکنون  است.  شهر  مرکزی  بخش  در  بازار 
تبریز دیگر یک بازار سنتی نیست و تبدیل به انبار 
شده و 70 درصد فروشندگان در این بازار، عمده 
نیز  بازار  اطراف  خانه های  حتی  هستند.  فروش 

انباری شده اند.
پاساژ  حتی  و  خیابان  چند  این که  بیان  با  وی 
افزود:  هستند،  فرعی  باراندازهای  نیز  تبریز  ابزار 
در حال گفتمان سازی هستیم که مسئله باراندازی 
در شهر را تبدیل به مطالبه گری کنیم. اگر مشکل 
از  بسیاری  شود،  تبریز حل  در  بار  نقل  و  حمل 
مشکلات ترافیکی به خصوص در بافت مرکزی 

نیز حل می شوند.
روشنی ادامه داد: خیابان خاقانی نیز یک بارانداز 
است. ترافیک این خیابان، عامل اصلی ترافیک در 
نیز  باراندازی  در ساعات  و  است  مسیر چایکنار 
ترافیک سنگین در خیابان های دارایی، فردوسی و 
تولید می شود.  جمهوری اسلامی و راسته کوچه 
باراندازی  زمان  می توان  مشکل،  این  حل  برای 
داد.  انتقال  به شب  مثلا  و  کرد  مدیریت  را  بازار 
این اقدام هزینه ای ندارد اما هماهنگی آن سخت 
است. معمولا باراندازی ها در شهرهایی مثل مشهد 
شهر  ورودی های  محدوده  در  شبانه  تهران،  و 
نمی توانند  سنگین  خودروهای  و  می گیرد  انجام 
داخل  در  بخواهیم  اگر  اکنون  شوند.  شهر  وارد 
شهر تبریز، بارانداز ایجاد کنیم تا جایگزین بازار 
شود، قطعا جوابگو نخواهد بود و لازم است که 
بارانداز جدید در حد بازار تبریز و در حد امکان 

در ورودی های شهر باشد.
اخیر  سنگین  ترافیک  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
در شهر تبریز، تشریح کرد: سالانه با دو بار پیک 
ترافیک در تبریز مواجه هستیم که به خاطر شرایط 
خاص منطقه در ماه های اردبیهشت و آذر یا دی 
ایجاد می شوند چرا که بیشترین سفرهای شهری 

در این ماه ها انجام می گیرد.
تبریز  شهردار  ترافیک  و  نقل  و  حمل  معاون 
برای  موانع  برخی  تهران،  طرف  از  مدتی  افزود: 
ایجاد  نقل  و  حمل  پروژه های  تکمیل  و  شروع 
اینکه  و پروژه های ما را متوقف کردند و بعد از 
فعالیت پروژه ها آغاز شد به اجبار عملیات اجرایی 
نیز  چند پروژه همزمان شروع شدند که تعدادی 
در شریان های اصلی شهر بودند. مثل اتوبان شهید 
که   ... و  میانی  کمربند  پاسداران،  اتوبان  کسایی، 
مقوله  یک  ترافیک،  کردند.  تشدید  را  ترافیک 
شناور است و وقتی در این مسیری، موانعی وجود 
داشته باشد و امکان تردد را سلب کند، ترافیک به 
سمت دیگر هدایت می شود که در تبریز نیز شاهد 
داخلی  مسیرهای  به  اتوبان ها  از  ترافیک  هدایت 
شهر مثل چایکنار بودیم. در آذر و دی ماه امسال، 
ترافیک غیرعادی در تبریز داشتیم اما این ترافیک 
به خاطر عادی شدن ترافیک شهر در آینده است.

تبریز،  ترافیکی شهر  به معضلات  اشاره  با  وی 
شهر  سطح  در  خودروها  تعداد  کرد:  خاطرنشان 
ولی  شده  برابر   20 الان  تا   57 سال  از  تبریز 
برابر شده است و توسعه  مساحت خیابان ها سه 
بیشتر از وضعیت کنونی خیابان ها نیز امکان پذیر 
افزایشی  همچنان  نیز  خودروها  تعداد  اما  نیست 
است. سال 57 تعداد خودروها 50 هزار دستگاه 
بود ولی الان به 850 هزار خودرو رسیده است. 
دو  خودرو  تعداد  نیز   1402 سال  تا   96 سال  از 
برابر شده و از سال 1401 تا الان تعداد 110 هزار 

خودرو به سطح شهر افزوده شده است .
وی تاکید کرد: ممکن است برخی از شهرهای 

داخل و خارج کشور، شرایط ما را در زمینه خیابان 
و خودرو داشته باشند و یا حتی تعداد خودروهای 
آن ها بیشتر از ما باشد اما ترافیک نداشته باشند که 
این امر به خاطر سه دلیل اصلی است. یکی از این 
نقل عمومی است. حوال  دلایل، توسعه حمل و 
سال 88 تعداد 603 دستگاه اتوبوس فعال در تبریز 
خریدهای  احتساب  با  اکنون  اما  داشت  وجود 
به  فعال  اتوبوس های  مجموع  شهرداری،  جدید 
350 دستگاه رسیده و در واقع نصف شده است.

بحث  در  دولت ها  کاری  کم  به  اشاره  با  وی 
تبریز طی سال های گذشته، گفت:  اتوبوس شهر 
ترافیک  مشکلات  رفع  برای  موضوع  دومین 
محدودیت های  ایجاد  پرجمعیت،  شهرهای 
که  هرجا  و  وقت  هر  خودروها  است.  ترافیکی 
هر  در  کنند.  تردد  نمی توانند  خواست،  دلشان 
روش  این  شده،  حل  ترافیک  مشکل  که  شهری 
اجرا شده است. این قاعده در نقاط مختلف دنیا 
حاکم است. خیابان شهرهای اروپایی، هم عرض 
خیابان های ما و تعداد خودروی آن ها، سه برابر ما 
است ولی ترافیک سنگین ندارند زیرا بیشتر تردد 
در سطح شهر به سمت حمل و نقل عمومی سوق 

یافته است.
با  تبریز  ترافیک شهردار  نقل و  معاون حمل و 
اشاره به وضعیت متروی شهر تبریز، گفت: متروی 
تبریز از سال 80 شروع شده و خط یک آن پس 
از 22 سال، اکنون در حال اتمام است. خط دو آن 
نیز حدود 23 درصد پیشرفت دارد که با تخصیص 
یوآنی  میلیارد   33 یا  دلار  میلیون   420 فاینانس 
می تواند به 60 یا 70 درصد پیشرفت برسد. البته تا 

این پول برسد، پنج سال طول خواهد کشید. علت 
نیز عدم  این 22 سال  کندی ساخت متروی طی 
تخصیص بودجه بوده و ما فقط اقدام به تعریض 

خیابان های شهر طی دو دهه اخیر کرده ایم.
وی با بیان این که اثبات شده که مسیرگشایی و 
ترافیک  افزایش  به  منجر  فقط  خیابان ها  تعریض 
کیلومتر   416 تهران  افزود:  می شود،  شهرها  در 
معبر ترافیکی دارد که 284 کیلومتر آن را تبدیل 
از  بیش  که  است  جالب  است.  کرده  اتوبان  به 
شهر  ترافیک  میزان  بالاترین  ترافیک)  درصد   60
درصدهای  ترین  پایین  و  اتوبان ها  در  تهران( 
ترافیک نیز در محدوده ترافیکی تهران است. این 
را  آن  دیگر  که  است  الگو  یک  ما  برای  شرایط 

تکرار نکنیم.
ترافیک  کنترل  دلیل  سومین  این که  بیان  با  وی 
در شهرها، مدیریت هوشمند حمل و نقل ترافیک 
هوش  کمک  با  را  شهر  باید  کرد:  اظهار  است، 
مصنوعی اداره کنیم. اکنون هوش مصنوعی برای 
کنترل ترافیک در تهران، مشهد و اصفهان استفاده 
دوربین های  نیز  آن  اصلی  نیاز  پیش  و  می شود 
ترافیکی است که تبریز طی 9 سال گذشته، در این 

خصوص، فاجعه بار عمل کرده است.
با  تبریز  ترافیک شهردار  نقل و  معاون حمل و 
اتوبان  مثل  تبریز  نقاط حادثه خیر شهر  به  اشاره 
مسیر  این  در  نفر  هزار  چند  سالانه  که  پاسداران 
نظارتی  دوربین های  خرید  از  می شوند،  کشته 
جدید برای کنترل تصادفات در این نقاط خبر داد 
و گفت: برای خرید تعداد 68 دوربین، قراردادی 
قرارداد  و  بسته شده  تومان  میلیارد   50 قیمت  به 
حال  در  نیز  تومان  میلیارد   250 مبلغ  با  دیگری 
تا  پیمانکار،  انتخاب  در صورت  است که  مناقصه 
خردادماه تعداد دوربین های تبریز به 700 دستگاه 
با  دوربین  خرید  برای  مناقصه  سومین  می رسد. 
مبلغ 250 میلیارد تومان در سال آینده برگزار شده 
و در صورت به نتیجه رسیدن، تعداد دوربین های 

مستقر در تبریز به حدود 2000 دستگاه می رسد تا 
به پوشش صددرصدی سطح شهر برسیم. تعداد 
پیاده  دوربین ها  این  با  همزمان  نیز  افزار  نرم   13
تعداد  افزایش  از  اصلی  هدف  می شوند.  سازی 
ترافیک  هوشمند  مدیریت  شهر،  در  دوربین ها 
است و به وسیله آن ها می توان تشخیص داد که 
ترافیک در کدام نقاط سنگین و کدام نقاط شهر 

سبک است.
روشنی در تشریح وضعیت حمل و نقل عمومی 
بیشترین  تبریز،  و  تهران  شهر  دو  گفت:  تبریز، 
درصد اتوبوس های متعلق به بخش خصوصی را 
دوران  در  بخش  این  این که  به  توجه  با  و  دارند 
با  دهد،  ادامه  فعالیتش  به  نتوانست چندان  کرونا 
طوری  به  شدیم،  مواجه  اتوبوس  تعداد  کاهش 
که تعداد اتوبوس های تهران از 6000 دستگاه به 
 230 به  دستگاه   603 از  تبریز  و  دستگاه   2300
قرارداد  کمبود،  این  حل  برای  رسید.   دستگاه 
خرید 384 دستگاه اتوبوس را بسته شده و برای 
نماندیم)50  دولت  منتظر  قرارداد  مبلغ  پرداخت 
تا  و  است(  دولت  سهم  پرداختی  مبلغ  درصد 
مربوطه  مبلغ  شهرداری  داشت،  امکان  که  جایی 
را پرداخت کرده و تاکنون 100 دستگاه اتوبوس 
نیزبه  اتوبوس ها  باقی  است.  گرفته  تحویل  را 
زودی تحویل خواهیم گرفت. دولت، طرح جدید 
اتوبوس و تاکسی برقی را مطرح کرده و اصفهان 
انتخاب  طرح  این  پایلوت  منظور  به  تبریز  و 
اتوبوس  دستگاه   200 تعداد  است  قرار  شده اند. 
برقی و 200 تاکسی برقی در این راستا به ناوگان 
حمل و نقل عمومی تبریز اضافه شوند که هنوز از 

جزییات آن خبر نداریم.
وی با اشاره به طرح ویژه شهرداری تبریز برای 
 1500 تعداد  کرد:  تشریح  تاکسی ها،  نوسازی 
تاکسی فرسوده تبریز، تسهیلات ویژه شهرداری را 
دریافت کرده و نوسازی شده اند که نقش عابدین 
خرّم، استاندار محترم در این امر بسیار مهم بود اما 
متاسفانه  ایران خودرو برای تحویل تاکسی ها، ما 
را اذیت می کند. تعداد 500 تاکسی دیگر را تا آخر 
سال تحویل می گیریم و برنامه ریزی کردیم که در 
سال آینده نیز 1000 دستگاه دیگر نوسازی شوند.
از  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  روشنی 
سریع  اتوبوس  مسیر  دوم  خط  اندازی  راه  آغاز 
مسیر  این  و گفت:  داد  تبریز خبر   )BRT(السیر
خیابان  آبرسان،  آباد،  یوسف  تا  فهمیده  میدان  از 
میدان  و  آذربایجان  خیابان  راه،  نصف  آزادی، 
آذربایجان خواهد بود و اگر راه اندازی شود، یک 
نقل  ناوگان حمل و  محور بسیار مهمی در تردد 

عمومی خواهد بود.
وی در ادامه با اشاره به مطالعات در خصوص 
بالاترین  گفت:  تبریز،  در  زا  ترافیک  کاربری های 
کاربری ترافیک زا در تبریز مربوط به بخش درمانی 
پزشکی  مجتمع  شهریور،   17 خیابان  مثل  است 
سلامت در پیشقدم، خیابان پاستور، بیمارستان امام 
دلیل  یک  هر  که   ... و  دانشگاه  کوی  در  رضا)ع( 

مهمی در ایجاد ترافیک های سنگین هستند.
تبریز  شهردار  ترافیک  و  نقل  و  حمل  معاون 
شهرداری  چرا  می گویند  همه  کرد:  خاطرنشان 
پزشکی،  مطب های  و  مجتمع ها  ساخت  برای 
در  شود،  سنگین  ترافیک  باعث  داده  که  مجوز 
حالی که اینگونه نیست. بر اساس قانون، پزشکان 
می توانند در هر جایی که دلشان بخواهد، مطب 
بزنند و نهایت مراجعه پزشکان به شهرداری، برای 
دریافت مجوز واحد مسکونی و یا تجاری است 
ما  و  کنند  مطب  به  تبدیل  را  واحد  آن  بعدا،  تا 
و  هستیم  مجوز  به صدور  موظف  راستا  این  در 
بهانه ای نمی توان یافت. قانون گفته که یک  هیچ 
پزشک حتی می تواند در واحد مسکونی نیز مطب 
بزند و کسی چیزی نمی تواند بگوید. کاربری های 
تجاری و خود مدارس، نقش چندانی در ترافیک 
ندارند اما یکی از مشکلات مهم در بحث مدارس، 
این است که از مجموع 400 هزار دانش آموز در 
تبریز، فقط 10 درصد از سرویس استفاده می کنند 
دارند  تردد  خودروی شخصی  با  اغلب  مابقی  و 
که این امر باعث ترافیک سنگین در ساعت های 

مشخص می شود.


